

PROFESSOR TOOMAS HALDMA (21.11.1957 – 5.01.2024) IN MEMORIAM.¹

5. jaanuaril 2024 lahkus Tartu Ülikooli majandusteaduskonna professor Toomas Haldma. Jääme teda meenutama südamliku õppejõu, kauaaegse teadlase ja toetava kolleegina.



Toomas Haldma sündis 21. novembril 1957 Tartus. Ta lõpetas 1976. aastal Tartu 5. Keskkooli, astus seejärel Tartu Riiklikku Ülikooli, mille 1981. aastal majandusküberneetika erialal *cum laude* lõpetas. Toomase enda sõnul oli erialavalik pooljuhuslik, kuid õige pea pärast õpingute alustamist ta mõistis, et tegi suurepärase otsuse. Ta sulandus kiiresti üliõpilaseltsu ja astus Üliõpilaste Teadusliku Ühingu (ÜTÜ) liikmeks. Samuti mängis Toomas ülikooli korvpallimeeskonnas ja tegutses rahvakunstiansambelis.

Neljandal kursusel pakkus kateedrijuhataja Heiki Müür Toomas Haldmale võimalust asuda tööle kateedris ja kandideerida M. V. Lomonossovi nimelise Moskva Riikliku Ülikooli sihtaspirantuuri. 1987. aastal kaitses ta seal majanduskandidaadi väitekirja. (täna ses Eesti Vabariigis võrdne doktorikraadiga, PhD). Alates 2003. aastast töötas Toomas Haldma Tartu Ülikooli majandusarvestuse professorina.

Aastate jooksul täitis Toomas ülikoolis mitmesuguseid ülesandeid. Ta oli Tartu Ülikooli nõukogu liige (2003–2011), Tartu Ülikooli senati liige ja siseauditi komitee liige, majandusteaduskonna dekaan (2005–2011), ettevõtetmajanduse instituudi juhataja (2012–2014) ning rahanduse ja majandusarvestuse õppetooli juhataja (2014–2019). Ta osales majandusteaduskonna vilistlasühingu Hermes juhatuse töös. Aastatel 2004–2021 oli Toomas strateegilise juhtimise magistriõppekava programmijuht, kelle eestvedamisel toimusid iga-aastased õppereisid Berliini. Hinnatud õppejõu ja juhendajana toetas ta oma mõistva suhtumisega õppijate sihikindlat arengut.

Toomas Haldma oli aktiivne rahvusvahelises teaduskoostöö võrgustikus, kuuludes mitme teadusorganisatsiooni liikmeskonda ja juhtkomiteesse (Central and Eastern European Performance Management Panel, European Accounting Association, Comparative International Governmental Accounting Research Network). Samuti oli ta mitme rahvusvahelise ajakirja toimetuskolleegiumis, osales majandusarvestuse alases rahvusvahelises teadustöös ja andis külalisloenguid Nord University Business School'is Norras. Toomas oli alates 1991. aastast Eesti Majandusteaduse Seltsi liige ja täitis aastatel 2007–2010 selle presidendi rolli. Ta kuulus aastatel 1993–1994, 2001–2004 ja alates 2010. aastast Eesti Vabariigi Raamatupidamise Toimkonda, kus osales majandusarvestusalaste õigusaktide väljatöötamises.

Tunnustused:

- 2016 Tartu Ülikooli aumärk

¹ Kirjutises on kasutatud ka 05.01.2024 Google'is ilmunud (ilmselt Tartu Ülikooli kolleegide poolt kirjutatud) informatsiooni.

- 2017 Tartu Raefondi preemia
- 2017 Tartu Ülikooli väike medal
- 2020 Eesti Kaubandus-Tööstuskoja III klassi aumärk
- 2020 Tartu Ülikooli suur medal

* * *

Toomas oli aktiivelt tegev ka rahvusvahelistel majanduspoliitika teaduskonverentsidel Värskas, artiklite kirjutamisel ja retsenseerimisel kolmekeelsesesse teadusajakirja „Estonian Discussions on Economic Policy / Estnische Gespräche über Wirtschaftspolitik / Eesti majanduspoliitilised väitlused“ (alates 1984. aastast publitseeritud teaduskogumikust välja arendatud ajakiri /aastast 2007/). 2023. aasta viimases kvartalis kavandamine koos Toomasega täiendavate majandusteadlaste ja -institutsioonide kaasamist ajakirja väljaandmise ja konverentsi korraldamise protsessi (näiteks, professor dr Raul Eamets, akadeemik professor dr Urmas Varblane, Eesti Pank jt), sh Tartu Ülikooli majandusteadlaste osa suurendamist nii ajakirjas artiklite avaldamisel kui konverentsidel osalemisel.

Pärast viieteistkümnendat korda konverentsi Värskas (2007) soovitas Toomas konverentsi korraldajatele korduvalt konverentsi toimumiskohaks vahelduse mõttes mõni teine koht valida. Siiski otsustasime, et kahekümnenda konverentsi korraldame veel Värskas, kus olid väga head tingimused ja suurepärane personal (Värskas Sanatooriumi AS /tänapäevane bränd: Värskas Kuurortravikeskus/ juhatajaks Vello Saar (16. aprill 1958 Räpina – 17. juuni 2024 Põlva) ja pearaamatupidajaks /meie abiline sanatooriumis/ – Viktoria Laanelind).

Asukoha muutmise soovitus oli hea nõu, asusime Toomase ettepanekuga tegelema ning rohkem kui kümne koha seast valisime nn kinnise konkursi korras Jämeda Mõisa OÜ. Alates kahekümne esimesest korrast (2013) olemegi Jämedal rahvusvahelisi teaduskonverentse korraldanud. Paraku ei jõudnud Toomas Jämedale konverentsile, kuna ta andis paljudele heatahtlikult koostöölubadusi ning oli mõnigi kord seejärel nende täitmise ees hädas. Ka allakirjutanu on ilmselt Toomas vastutulelikkust „kuritarvitanud“. Lõpuks jõudsin aga alati vajalike tulemuseni.

Sügisel 2023 arutasime telefonitsi Tartu Ülikooli majandusteadlaste panuse suurendamist nii artiklite avaldamisel meie ajakirjas kui osalemisel teaduskonverentsil. Paraku jäi see tegevus Toomase poolt pooleli, küll tuleb seda aga jätkata.

Toomas oli kolleegidele alati vääriline ja tore kaaslane. Tema optimism ja humoorikad tähelepanekud rikastasid arutelusid ning innustasid edasi liikuma nii rahulikel kui ka keerulistel aegadel.

Toomas Haldma ärasaatmine toimus laupäeval, 13. jaanuaril kl 12 Tartu Ülikooli aulas. Urnimatus toimus 13. juunil Tartu Raadi kalmistule.

Unustamatut professor doktor Toomas Haldma't jäid leinama abikaasa, kolm poega ja kolm lapselast ning paljud sõbrad ja kolleegid.

Jaanuaris 2024 Tallinnas, Pirita-Kosel

Ajakirja ja konverentside toimekondade nimel,

Toomase pikaajaline kolleeg ja sõber,

ajakirja peatoimetaja Matti Raudjärv

PROFESSOR TOOMAS HALDMA (21.11.1957 – 5.01.2024)
IN MEMORIAM

Am 5. Januar 2024 verließ uns Toomas Haldma, Professor der Wirtschaftsfakultät der Universität Tartu. Wir werden ihn als herzliche Lehrkraft, langjährigen Wissenschaftler und unterstützenden Kollegen in Erinnerung behalten.

Toomas Haldma wurde am 21. November 1957 in Tartu geboren. Er hat im Jahre 1976 die 5. Oberschule in Tartu absolviert, danach die Staatliche Universität Tartu besucht, die er im Jahre 1981 in der Fachrichtung Wirtschaftskybernetik mit *cum laude* abgeschlossen hat. An der Universität lebte er sich schnell ins Studentenleben ein und wurde zum Mitglied des Wissenschaftlichen Vereins der Studenten (ÜTÜ). Auch spielte Toomas in der Basketballmannschaft der Universität und machte im Volkskunstensemble mit.

Toomas Haldma bewarb sich für eine Zielaspirantur an der Moskauer Staatlichen M. W. Lomonossow-Universität, wo er im Jahre 1987 auch die Dissertation des Kandidaten der Wirtschaftswissenschaften verteidigt hat. (In der heutigen Republik Estland gleicht es einem Doktorengrad, PhD.) Seit dem Jahre 2003 war Toomas Haldma als Professor für Rechnungslegung an der Universität Tartu tätig.

Im Laufe von Jahren hat Toomas an der Universität verschiedene Aufgaben wahrgenommen. Er war Mitglied des Rates der Universität Tartu (2003–2011), Mitglied des Senats der Universität Tartu sowie Mitglied des Komitees für interne Rechnungsprüfung, Dekan der Wirtschaftsfakultät (2005–2011), Leiter des Instituts für Betriebswirtschaft (2012–2014) sowie Leiter des Lehrstuhls für Finanzen und Rechnungslegung (2014–2019). Er beteiligte sich an der Arbeit des Vorstandes des Alumnivereins Hermes an der Wirtschaftsfakultät. In den Jahren 2004–2021 war Toomas Programmleiter des Masterstudienplans Strategisches Management, unter dessen Anführung die jährlichen Studienreisen nach Berlin stattfanden. Als Lehrkraft und Betreuer geschätzt, unterstützte er mit seiner verständnisvollen Einstellung die zielgerichtete Entwicklung von Studierenden.

Toomas Haldma war im internationalen Netzwerk der wissenschaftlichen Zusammenarbeit aktiv, indem er zur Mitgliedschaft und zum Lenkungsausschuss von mehreren wissenschaftlichen Organisationen gehörte (Central and Eastern European Performance Management Panel, European Accounting Association, Comparative International Governmental Accounting Research Network). Er war ebenfalls Mitglied des Redaktionskollegiums von mehreren internationalen Zeitschriften, beteiligte sich an der internationalen wissenschaftlichen Arbeit im Bereich der Rechnungslegung und hielt Gastvorlesungen an der Nord University Business School in Norwegen. Toomas war seit dem Jahre 1991 Mitglied der Estnischen Gesellschaft für Wirtschaftswissenschaften und hat in den Jahren 2007–2010 die Position von deren Präsidenten übernommen. Er war in den Jahren 1993–1994, 2001–2004 und seit 2010 Mitglied des Rechnungslegungsausschusses der Republik Estland, wo er sich an der Erarbeitung von Gesetzesakten im Bereich der Rechnungslegung beteiligt hat.

Für seine tüchtige Arbeit erhielt Toomas Haldma von der Universität Tartu, der Ratsstiftung von Tartu sowie der Estnischen Industrie- und Handelskammer mehrere Auszeichnungen (2016 – 2020).

* * *

Toomas beteiligte sich auch aktiv an den internationalen Wissenschaftskonferenzen über Wirtschaftspolitik in Värskas sowie beim Schreiben und Rezensieren von Artikeln für die dreisprachige Wissenschaftszeitschrift „Estonian Discussions on Economic Policy / Estnische Gespräche über Wirtschaftspolitik / Eesti majanduspoliitilised väitlused“ (aus einem seit 1984 veröffentlichten wissenschaftlichen Sammelband entwickelte Zeitschrift) /seit dem Jahre 2007/).

Nach der fünfzehnten Konferenz in Värskas (2007) hat Toomas den Veranstaltern der Konferenz wiederholt geraten, im Sinne der Abwechslung einen anderen Veranstaltungsort zu wählen. Als Ergebnis eines sogenannten geschlossenen Wettbewerbs haben wir aus mehr als zehn Orten Jäeneda Mõisa OÜ ausgewählt. Seit dem einundzwanzigsten Mal (2013) haben wir dann internationale Wissenschaftskonferenzen in Jäeneda abgehalten.

Toomas war für seine Kollegen immer ein würdiger und netter Gefährte. Sein Optimismus und seine humorvollen Beobachtungen haben die Diskussionen bereichert wie auch ermutigt, sowohl in ruhigen als auch in schwierigen Zeiten nicht stehen zu bleiben.

Die Trauerfeier von Toomas Haldma fand am Sonnabend, den 13. Januar, um 12 Uhr in der Aula der Universität Tartu statt. Die Urnenbeisetzung fand am 13. Juni auf dem Friedhof Raadi in Tartu statt.

Seine Gemahlin, drei Söhne und drei Enkelkinder sowie viele Freunde und Kollegen trauerten um den unvergesslichen Professor Dr. Toomas Haldma.

Im Januar 2024 in Tallinn, Pirita-Kose

Im Namen von Arbeitsteams der Zeitschrift und der Konferenzen,
langjähriger Kollege und Freund von Toomas,
Chefredakteur der Zeitschrift Matti Raudjärv

**PROFESSOR TOOMAS HALDMA (21.11.1957 – 05.01.2024)
IN MEMORIAM**

Professor Toomas Haldma of the School of Economics and Business Administration of the University of Tartu passed away on 5 January 2024. We remain remembering him as a warm-hearted faculty member, long-time researcher and supporting colleague.

Toomas Haldma was born in Tartu on 21 November 1957. He graduated from the Tartu Secondary School No. 5 in 1976 and started his studies at the Tartu State University from which he graduated *cum laude* in 1981 with the specialisation of Economic Cybernetics. He soon joined the student life at the university and became a member of the Students Scientific Society. Toomas also played basketball in the university basketball team and was a member of a Folk Art Ensemble.

Toomas Haldma applied for special-purpose post-graduate studies at the Moscow State University named after M. V. Lomonossov where he defended the theses of the Candidate of Economics in 1987 (equivalent to doctor's degree, PhD in current Republic of Estonia). Since 2003, Toomas Haldma worked as a Professor of Accounting at the University of Tartu.

Over the years, Toomas fulfilled different assignments at the University of Tartu. He was a member of the Tartu University Council (2003–2011), a member of the Tartu University Senate and a member of the Internal Audit Committee, Dean of the Faculty of Economics and Business Administration (2005–2011), Head of the Institute of Business Administration (2012–2014) and Head of the Chair of Finance and Accounting (2014–2019). He participated in the work of the Board of the Hermes Alumni Society of the School of Economics and Business Administration. In 2004–2021, Toomas was the Programme Director of master studies of Strategic Management, and annual study trips to Berlin were organised on his initiative. As a valued faculty member and supervisor, he supported the purposeful development of students with his understanding statue.

Toomas Haldma was active in an international network of research cooperation, being a member and member of the management committee or board of several research organisations (Central and Eastern European Performance Management Panel, European Accounting Association, Comparative International Governmental Accounting Research Network). He was also a member of the editorial Board of several international journals, participated in international accounting research and a visiting lecturer at the Nord University Business School in Norway. Toomas was a member of the Estonian Association of Economists since 1991 and its president in 2007–2010. In 1993–1994, 2001–2004 and since 2010 he was a member of the Accounting Standards Board of the Republic of Estonia, participating in the developing of accounting legislation.

Toomas Haldma received many honours and awards for his efficient work (2016 – 2020) from the University of Tartu, Tartu Rae fond and the Estonian Chamber of Commerce and Industry.

* * *

Toomas participated actively also in the international scientific conferences of economic policy at Värskä, in writing and peer-reviewing papers for the scientific journal published in three languages “Estonian Discussions on Economic Policy / Estnische

Gespräche über Wirtschaftspolitik / Eesti majanduspoliitilised väitlused” (the journal (since 2007) developed from the collection of research papers published since 1984).

After the XV conference held at Värskä (2007), Toomas recommended for several times to the organisers of the conference to choose another venue for the conference for a change. We selected Jäneda Mõis OÜ from among ten venues as a result of a “closed competition”. Starting from the XXI conference (in 2013) we have had the international conferences at Jäneda.

Toomas was always a valued and friendly colleague. His optimism and funny observations enriched the discussions and inspired others to keep working both during peaceful and difficult times.

The funeral service for Toomas Haldma was held in the assembly hall of the University of Tartu at 12.00 on Saturday, 13 January. The cremation urn was buried at the Raadi Cemetery in Tartu on 13 June.

Unforgettable Professor Dr. Toomas Haldma was mourned by his wife, three sons and three grandsons and many friends and colleagues.

In January 2024 at Pirita-Kose in Tallinn

In the name of the committees of the journal and the conferences,
long-time colleague and friend of Toomas,

Matti Raudjärv
Chief Editor of the journal,
Editorial boards of the journal and the conferences